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de lo que debía de ser practicado, pues, no se preocupe usted 
que llegaremos hasta el final. Nosotros no tenemos constancia 
de ninguna queja durante todo este tiempo. (Aplaudiments)

La senyora vicepresidenta primera:

Gràcies, senyoria .

Continuem amb la pregunta 540 formulada per la dipu-
tada Ana María Cerdán y la diputada Ana Vega del Grup 
Parlamentari Vox Comunidad Valenciana al Consell sobre la 
situació del sector turístic. La resposta serà substanciada pel 
conseller d’Hisenda i Model Econòmic .

Té la paraula, senyoria . Quan vosté vullga .

La senyora Cerdán Martínez:

Gracias, señora presidenta .

Consejeros, señorías, buenos días.

Señor Soler, ¿por qué están tan empeñados en hundir el 
sector turístico en la Comunidad Valenciana?

Gracias .

La senyora vicepresidenta primera:

Gràcies, senyoria .

Per a donar resposta té la paraula l’honorable conseller . 
(Veus)

Quan vullga, senyoria .

El senyor conseller d’Hisenda i Model Econòmic:

Gràcies, senyora presidenta .

Jo em pregunte, jo em pregunte a mi mateixa, per què 
estem entestats en salvar al sector turístic de la Comunitat 
Valenciana? (Aplaudiments) Per què estem entestats per 
salvar-lo? Eixa és la pregunta en realitat.

I ara, si vol, en la segona part ja parlarem. (Aplaudiments i rialles)

La senyora vicepresidenta primera:

Gràcies, senyoria . (Rialles)

Per a continuar amb la formulació de la pregunta, té la 
paraula la il·lustre diputada Ana María Cerdán .

Senyories .

La senyora Cerdán Martínez:

Gracias .

La senyora vicepresidenta primera:

Quan vullga, senyoria .

Quan vosté vullga .

La senyora Cerdán Martínez:

Gracias, señora presidenta .

Me duele en el alma ver cómo, de verdad, se toman esto 
tan a cachondeo . Y también me duele en el alma ver cómo 
se escudan en la salud para mantener la hostelería cerrada . 
Pues, bien, el pasado fin de semana se suicidó un empresa-
rio hostelero en Alicante, en su bar . Ningún medio de comu-
nicación se ha hecho eco de este suceso . Señor Soler, su 
abandono también puede ser letal, ¿vale?

«Hay que repensar el modelo turístico de masas porque 
reporta muchos beneficios a unos pocos. En zonas de gran 
atracción turística como puede ser Venecia, Ámsterdam, 
Barcelona, se ha demostrado que el turismo de masas 
genera sobrecarga en la propia infraestructura turística, 
distorsiona los mercados locales de la vivienda y propi-
cia precariedad en el empleo . El sistema económico de la 
Comunidad Valenciana avanza hacia un nuevo modelo turís-
tico con más valor añadido, más sostenible y que redistri-
buya mejor la riqueza». Señor Soler, ¿sabe de quién son 
estas perlas? Yo se lo digo, de la vicepresidenta del gobierno 
valenciano .

«El futuro de la industria turística en España es una cues-
tión menor, pues se trata de un sector de bajo valor añadido, 
estacional y precario que, además, es el responsable de la 
situación de debilidad estructural de nuestro país» . Alberto 
Garzón, ministro de Consumo.

Cuando el señor Garzón dice estas palabras está hablando 
de un sector que a nivel nacional supone un 14,3 % del PIB. 
Eso quiere decir que cada semana que la hostelería está 
cerrada, que está cerrado el turismo, se pierden 7.000 millo-
nes de euros . España es o ha sido el segundo país más visi-
tado del mundo y deja la constancia siendo 83,7 millones 
de viajeros, dejando la frívola cantidad de dinero de 92.278 
millones de euros en 2019 .

Datos de la Comunidad Valenciana: 15,5 % del PIB, 15,9 % 
del total del empleo, 6,8 del total del gasto público, 15,3 
del total de impuestos. Demanda turística extranjera, 9.592 
millones de euros. Demanda turística nacional, 7.810 millo-
nes de euros. Demanda turística de residentes, 3.737 millo-
nes de euros, 2019. ¿Seguimos riéndonos, señor Soler?

Todo este flujo de dinero que genera la hostelería, comercio, 
transporte de viajeros, ocio nocturno, infantil, distribuidoras, 
venta ambulante, agencias de viajes, museos, cines, teatros 
y un largo etcétera sirve para que puedan trabajar y poder 
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dar trabajo de calidad. A cambio, señor Soler, ustedes ponen 
encima de la mesa 57 millones de euros y poco más .

De 800 hoteles que hay en la Comunidad Valenciana solo 
hay abiertos 50, los ERTE suman más de 73 .500, con casi 
quinientos mil trabajadores afectados. Y ustedes venden 
humo, hablan de agilidad y tardan un año en dar 2 .000 euros 
en un pago único . Eso es a donde llegan ustedes, señor 
Soler .

Es humo como, por ejemplo, los 2.000 millones de euros que 
anunció el señor Puig en julio de 2020. ¿Dónde están esos 
2.000 millones de euros para ayudar al turismo?

El gasto fijo previsto en un establecimiento cerrado como 
puede ser un bar, ya lo dije ayer, son alrededor de dos 
mil quinientos euros al mes. En un restaurante cinco mil 
quinientos euros y en un hotel entre cuarenta y cinco mil y 
setenta y cinco mil euros al mes . Y están los establecimien-
tos cerrados, se lo digo a modo informativo, por ver la canti-
dad de dinero que va a subir luego en las ayudas.

Si lo que pretenden es que el 40 % de nuestra hostele-
ría, comercios, servicios y demás empresas anexas al sector 
turístico echen el cierre, adelante, señores del Botànic. Van 
por buen camino .

Muchas gracias . (Aplaudiments)

La senyora vicepresidenta primera:

Bé, per a finalitzar, per a donar resposta a la il·lustre dipu-
tada, té la paraula l’honorable conseller d’hisenda .

El senyor conseller d’Hisenda i Model Econòmic:

Senyora presidenta .

Com que no vull repetir-me respecte del que li he contes-
tat al senyor Woodward, només volia dir-li que, efectiva-
ment, estem obstinats, efectivament, en el contrari del que 
diu vosté, en què açò puga sobreviure a esta barbaritat, este 
tsunami econòmic que ha significat la pandèmia.

Però, atenció . Jo també vull parlar de perles . De perles 
concretes. Com, per exemple, que en l’any 2020, l’any 
passat, vàrem destinar 10 milions en equipaments i dotaci-
ons higienicosanitàries a les platges, 16 milions a promoció 
de la imatge de la Comunitat Valenciana com a destinació 
segura mitjançant el pla de màrqueting turístic i articulàrem 
dos paquets d’ajudes específiques per a les empreses del 
sector turístic, una línia de 6,5 milions d’ajudes a autònoms 
i pimes del sector que va permetre ajudar a prop de nou-
centes empreses .

El programa de bo Viatge de la Comunitat Valenciana, 
amb 14 milions per a l’any 2020 i 2021, per a incentivar la 
demanda de serveis turístics fora de temporada estival i que 
hem d’ampliar per la raó que ara els desplaçaments no són 
possibles .

Ara, davant dels efectes de les restriccions que inevitable-
ment s’han hagut d’adoptar per motius d’esta tercera ona, el 
Consell ha aprovat, com bé he dit abans, el pla Resistir, dotat 
amb 400 milions .

El decret 1, convalidat ahir en esta cambra, amb les ajudes 
parèntesi per als sectors més afectats de cada municipi  
amb 160 milions, als que s’han afegit 523 ajuntaments, tots 
els que podien ser beneficiaris, i als quals la Generalitat ja 
els ha transferit, com ha dit molt bé el president este matí, la 
totalitat de la seua aportació .

El Decret 2/2021, amb 105 milions en ajudes directes per a 
treballadors, empreses i autònoms . 80 milions per a sufra-
gar part de les quotes de la seguretat social, 16 milions per a 
complementar les prestacions que reben les persones treba-
lladores en situació d’ERTO i 8 milions per a ajudes direc-
tes a persones treballadores per compte propi, autònoms i 
beneficiaris de la prestació de cessament de l’activitat per la 
COVID-19 .

El decret de concessió directa d’ajudes a professionals i 
empreses del sector turístic de la comunitat, amb 18 milions 
a càrrec del pressupost ordinari de turisme. I el suport finan-
cer de l’IVF, en particular a través de la línia HORECA, de 
la qual ja s’estan beneficiant els establiments hotelers, que 
oferixen una subvenció no reemborsable –ajuda directa, en 
definitiva– de fins al 30 %.

I, a més, com acabe de dir, s’ha ampliat el període per a 
gaudir del bo Viatge. S’ha incrementat la seua dotació fins 
als 16,3 milions, dels quals 12 s’aplicaran en l’any 2021 i es 
preveu la possibilitat d’ampliar-lo amb un fons addicional del 
programa europeu REACT .

Són, senyoria, centenars de milions en ajudes als col·lectius 
vinculats al turisme, als que afegirem els 8 milions que es 
destinaran per a ajudar al sector de l’oci nocturn i els 4,7 
milions anunciats per a recolzar el sector del taxi.

És moltíssim més del que estaven fent altres territoris. 
Demostren, amb dades objectives, que este Consell està llui-
tant des del primer dia per a ajudar al nostre sector turístic i 
a superar esta crisi .

Estes són les perles. Estes, estes, i no les que dona vosté. 
Estes, que són realitats, realitats. Som conscients, com he dit 
adés, que esta crisi és una crisi en k i els que estan cap avall 
són els que han de tindre el recolzament. Cirurgia fina.

Perquè, si no, el que paga vosté amb els seus impostos i 
els que pague jo, han d’estar molt ben utilitzats. Fins a on 
pugam. I, si no, hi haurà un dèficit que hauran de pagar els 
que venen darrere.

I, naturalment, com he dit adés, hem de buscar eixe punt . 
Eixe punt, esta vegada, gràcies al Govern d’Espanya, gràcies 
a la comunitat europea, a diferència del que va passar en 
l’època del partit que vosté recolza en Madrid i en Andalusia 
i en Múrcia i en tants altres llocs, resulta que ara, gràcies a 
estes actituds europees i espanyoles, podem tirar endavant 
estes ajudes.

Que sempre seran insuficients, només faltava, perquè 
els diners públics són limitats . Però, tenen sobretot esta 
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empatia tant important que han de tindre, amb totes aque-
lles famílies que estan patint esta crisi econòmica, més enllà 
i més encara amb les que estan patint la crisi sanitària en la 
seua pròpia casa .

Moltes gràcies . (Aplaudiments)

(Ocupa la presidència el president de les Corts Valencianes, 
senyor Enric Morera i Català)

El senyor president de les Corts Valencianes:

Moltes gràcies, senyoria .

Pregunta que formula la il·lustre diputada Rebeca Serna en 
nom del Grup Parlamentari Vox Comunidad Valenciana a la 
consellera de Sanitat Universal i Salut Pública .

Quan vosté vullga, senyoria .

La senyora Serna Rosell:

(Inoïble per raons tècniques) … Barceló.

Como indicó usted en su comparecencia en Diputación 
Permanente el 25 de enero, esta primera fase de vacuna-
ción, que va a comprender a estos cuatro grupos prioritarios 
de personas, finalizaría aproximadamente en marzo. Esta era 
un poco la estimación que había. Y que el siguiente grupo 
de personas que se vacunarían eran los mayores de ochenta 
años. Fue lo que dijo usted en la Diputación Permanente.

Bien, tenemos en la Comunidad Valenciana 276 .531 perso-
nas mayores, según el Instituto Nacional de Estadística. 
Claro, entendemos que estas personas mayores de ochenta 
que viven en residencias ya habrán estado vacunadas para 
esta fecha .

Y haciendo un pequeño cálculo, pues nos encontraría-
mos con unas doscientas cincuenta mil personas mayo-
res que vivirían en sus domicilios o en domicilios de familia-
res. Muchas de estas personas a lo mejor viven solas o estos 
familiares también son de edad avanzada.

Y, bueno, entendemos que para garantizar su salud, después 
de que se le administre la vacuna, esto sería responsabili-
dad tanto de su conselleria como también de la conselleria de 
Igualdad y Políticas Inclusivas.

Por eso le pregunto, señora Barceló, si existe un protocolo 
de seguimiento del estado de salud de las personas mayores 
de ochenta años, en este caso porque serán las primeras en 
vacunarse, que no están institucionalizadas, una vez se les 
haya administrado la vacuna. Y si van a trabajar de manera 
conjunta y coordinada su conselleria con la conselleria de la 
señora Oltra .

Muchas gracias .

El senyor president de les Corts Valencianes:

Moltes gràcies, senyoria . (Aplaudiments)

Li contestarà… Contestarà l’honorable consellera.

La senyora consellera de Sanitat Universal i Salut Pública:

Sí . Mire, como usted sabe, en estos momentos en España 
contamos con tres vacunas: la de Pfizer, Moderna y la 
de AstraZeneca, que es la última que se ha aprobado 
por la agencia española y por la Agencia Europea del 
Medicamento .

Y se ha elaborado una estrategia de vacunación en función 
de las vacunas que tenemos en estos momentos y también 
de las dosis de las que vamos a disponer a lo largo de estos 
meses .

Decirle que la estrategia de vacunación está aprobada por la 
Comisión de Salud Pública a nivel estatal y que en ella, como 
muy bien ha dicho, se establecen los grupos prioritarios o 
los colectivos que tienen prioridad en la vacunación.

Como sabe, no todas las vacunas pueden ser utilizadas en 
determinados grupos, como es la de AstraZeneca, que tiene 
que ser utilizada en menores de cincuenta y cinco años.

En estos grupos que se han establecido, que en principio 
eran cuatro grupos, le quiero recordar que antes de llegar a 
la fase de los mayores de ochenta años tenemos todavía que 
vacunar a los grandes dependientes .

Los grandes dependientes, los institucionalizados son los de 
las residencias y luego hay grandes dependientes que están 
en domicilio, pero también tenemos grandes dependientes de 
grado 3 en los centros de día. Y que, por tanto, también serán 
los puntos de referencia para esa vacunación . (Aplaudiments)

El senyor president de les Corts Valencianes:

Moltes gràcies, consellera .

Li acabarà de formular la pregunta la il·lustre diputada 
Rebeca Serna .

La senyora Serna Rosell:

Gracias . Gracias, presidente .

A ver, sí, señora Barceló, todo esto también lo explicó en 
su comparecencia . La estrategia de vacunación, donde se 
darían todas las instrucciones precisas de priorización y 
administración de la vacuna, etcétera. Muchas de ellas que 
no se han cumplido, ya lo sabemos todos .

Pero, bien, yo lo que le pregunto es por un protocolo, no 
una estrategia . Son cosas diferentes . Este grupo de gran-
des dependientes ya forma parte de esta primera etapa de 


